
 Musíme se rovněž soustředit na 
bezpečnost a ochranu zdraví při prá-
ci. Informace o ní jsou pravidelně 
součástí stránek čtrnáctideníku OSŽ  
Obzor. Přesto se nabízí otázka –  
jsou při jejím uplatňování, při pra- 
videlných prověrkách zaměstnava-
telé dostatečně vstřícní?

Obecně se dá říci, že zaměstnavatelé, 
kde OSŽ dlouhodobě působí, jsou na spo-
lupráci s námi zvyklí a součinnost s nimi 
probíhá v zavedeném pořádku. Potíže se 
spíše objevují v případech, kdy začínáme 
působit u nového zaměstnavatele 
nebo při změně vlastníka či význam-
ných manažerů společnosti, kteří třeba 
přijdou ze společnosti, kde odbory 
nepůsobí. Potom je někdy třeba v těchto 
případech těmto novým partnerům 
vyložit, že působnost odborů v oblasti 
BOZP tu není proto, aby jim kompliko-
vala jejich podnikatelskou  činnost, ale že 
jim naopak může s odbornou kvalifikací 
našich inspektorů a v dobré spolupráci 
se zaměstnanci napomoci včas odhalit 
a eliminovat možná rizika práce, která by 
právě potenciálně mohla vyústit v pra-
covní úrazy nebo jiné vážné problémy.

 Samozřejmě nemůžeme vyne-
chat mezinárodní aktivity, sport, 
využívání volného času a rekreaci. 
To si myslím, že je oblast, která si už 
během prvního roku vyžádala stejně 
náročné postupy jako při řešení 
v  úvodu zmíněné problematiky, 
i  když se na první pohled jeví jako 
méně důležitá. Jak to vidí odbory?

V oblasti sportu a rekreací se zamě-
řujeme v zásadě na tři úkoly. Jednak 
se snažíme o udržení tzv. železničního 
sportu, kdy s výraznou finanční podpo-
rou SŽ, ČD, ČDC, DVI a DPOV zajištujeme  
prostřednictvím tzv. regionálních spor-
tovních komisí organizaci sportovních 
akcí doma i v zahraničí přístupnou pro 
všechny zaměstnance a důchodce těchto 
společností. Dále také nabízíme možnost 

účasti na těchto sportovních akcích  
zaměstnancům ostatních společností 
v působnosti OSŽ, které na náklady 
železničního sportu nepřispívají. Zde je 
ovšem možnost účasti zaměstnance na 
sportovní akci podmíněna členstvím 
v OSŽ, neboť náklady na účast těchto 
sportovců jsou hrazeny z prostředků 
OSŽ a  možnost účastnit se železničního 
sportu je tak pro účastníky členským 
benefitem. Za účelem organizace mezi-
národních sportovních akcí je OSŽ ak-
tivním členem organizace USIC. Za ob-
dobných podmínek se také věnujeme  
organizaci  zájmové a umělecké činnosti 
železničářů a ostatních našich členů, 
a  to prostřednictvím působení v rámci 
sdružení FISAIC. 

V oblasti rekreací stále nabízíme 
osvědčené služby cestovní kanceláře 
ČD Travel, kterou spoluvlastníme s ČD  
a která se i ve spolupráci s dalšími 
seriózními partnery působícími v oblasti 
cestovního ruchu zaměřuje zejména 
na  širokou nabídku cenově výhod-
ných  rekreací doma a v zahraničí v ob- 
líbených a prověřených destinacích a za- 
řízeních pro zaměstnance a důchodce 
společností ČD, ČDC a SŽ, které svým 
zaměstnancům, jejich rodinným přísluš-
níkům a důchodcům poskytují příspěvek 
na tuto rekreaci. Nadále také platí, že 

pokud přes CK ČD travel jede člen OSŹ 
na hotel Lesní Chata v Kořenově nebo do 
hotelu Oddech  Černý důl v Krkonoších, 
jenž jsou v majetku OSŽ, má k dispozici 
kromě příspěvku od zaměstnavatele 
také bonus na útratu  navíc od OSŽ ve 
výši 500 Kč na osobu a pobyt a to včetně 
rodinných příslušníků. 

Vedle toho se však snažíme rozvíjet 
také projekt cenově výrazně zvýhodněné 
členské rekreace, která je určena členům 
OSŽ a jejich rodinným příslušníkům (včetně 
vnoučat). Jedná se o rekreační apartmány  
v našem rekreačním zařízení Orion v řec-
ké Leptokarii, v Hotelu Ostrý v Železné 
Rudě na Šumavě a v objektu Gočár v are- 
álu hotelu Lesní chata v  Kořenově v Ji-
zerských horách a v Penzionu Pacifik na 
Ramzové v Jeseníkách. Na tuto rekreaci 
zaměstnavatelé nepřispívají, takže výhod-
ná cena je členský benefit, dotovaný z pro- 
středků OSŽ. Smyslem je snaha takto rozví-
jet benefity členství v OSŽ. 

 Na  závěr jsem si záměrně po-
nechal nyní aktuálně řešenou pro- 
blematiku, a to jsou senioři.  
Jak probíhá působení na vládní či-
nitele ze strany OSŽ ve spolupráci 
s ASO, jehož je Odborové sdružení 
železničářů součástí?

Milan Sedlák              NA AKTUÁLNÍ TÉMA 

Martin Malý:

„PŘI ŘEŠENÍ EKONOMICKÝCH  PROBLÉMŮ VČETNĚ 
MIMOŘÁDNÉHO NAVÝŠENÍ MEZD JSME SE SNAŽILI 
O SPOLEČNÝ POSTUP S HLAVNÍMI ZAMĚSTNAVATELI 
ČLENŮ ODBOROVÉHO SDRUŽENÍ ŽELEZNIČÁŘŮ…"

Zástupci třinácti klubů seniorů OSŽ, 
působících v  rámci Moravskoslezské-
ho kraje se sešlo v  úterý 11. dubna 
2023 v  zasedací místnosti ZV OSŽ 
v železniční stanici Ostrava hl. n. Prů-
běh jednání řídila předsedkyně Re-
publikové rady seniorů (RRS) OSŽ 
Danuše Polášková, která v  úvodu 
poděkovala všem přítomným za  je-
jich snahu a  obětavost, kterou věnují 
dění v OSŽ a práci pro seniory. Podala 
také informace o  činnosti Republiko-
vé rady seniorů (RRS) OSŽ a vyzdvihla 
zájem, který vedení OSŽ věnuje právě 
seniorům. Zmínila se rovněž o  neu-
stále se prohlubujícím nedostatku 
zaměstnanců na železnici a snaze OSŽ 
o  obnovu železničního učňovského 
školství. V další části svého vystoupení 
popsala možnosti seniorů ohledně re-
kreace, sportovních, kulturních a spo-
lečenských akcí. „Mohu potvrdit, že 
moravskoslezské kluby OSŽ patří 
v tomto směru mezi ty nejaktivnější,“ 
dodala.

Jednotliví předsedové klubů a jejich 
zástupci poté podali informace o dění 
v  jednotlivých klubech, které v  rámci 
Moravskoslezského kraje zastupují 
více než tisíc seniorů. Připomněli jak 

kalendáře svých akcí, tak možnosti 
dotací, které seniorům nabízí krajský 
úřad, jakož i  možnosti porady o  by-
tových otázkách, či různých školení 
například v  problematice chytrých 
telefonů. V  diskusi předsedové kon-
statovali také určitý nezájem ze strany 
„mladých“ seniorů o dění v OSŽ a po-
chválili ty, kteří se stále aktivně účastní 
odborových akcí. 

Jednání PV OSŽ při ČD se konalo 
12. dubna v Praze a  jako hosté se ho 
zúčastnili tři členové Představenstva 
ČD, kteří byli pozváni na  základě cel-
kové situace týkající se ztráty výkonů. 
Člen představenstva ČD Michal Kraus 
zodpověděl dotazy členů PV ihled-
ně snižování počtu oprav v  důsledku 
nasazování nových souprav JMK, kte-
ré mají neporovnatelně delší cyklus 
pravidelných prohlídek oproti star-
ším soupravám a  vozům. Podle slov 
Michala Krause by se ztráta výkonů 
neměla dotknout zaměstnanosti, ne- 
boť ČD uzavírají smlouvy na  opra-
vy a  údržby souprav, které patří JMK 
a  ostatním soukromým dopravcům. 
Člen představenstva ČD Jiří Ješeta po-
psal situaci ohledně výběrových řízení 

Přinesou výběrová řízení 
předpokládané úspory – nebo se 
jedná pouze o konkurenční boj?

Z jednání vrcholných orgánů OSŽ

Snímek z jednání Ústředí OSŽ, které se konalo 19. dubna, pořídila Daniela Houdková
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Předseda ASO Bohumír Dufek: 
„Asociace samostatných odborů má plán 
na řešení současné špatné ekonomické situace!“
Bohumír Dufek na  demonstraci Česko proti bídě! konstatoval, že zdražují 
energie, stále rostou ceny potravin, zdražují se a chybí léky, zkrátka enormně 
rostou životní náklady. Podle něho současná vláda není vůbec schopna coko-
liv změnit. Snižuje počet poštovních poboček a finančních úřadů, jež slouží 
veřejnosti, postupně snižuje životní úroveň občanů. Odsoudil skutečnost, že 
se lidé u nás již bojí hovořit otevřeně o svých názorech. Dále uvedl, že tato vlá-
da vůbec neví, jak připravit reformy, což ve svých předvolebních slibech pro-
pagovala. Rovněž kritizoval Green Deal, který přijala Evropská unie. Načež do-
dal, že požádal premiéra Petra Fialu, aby svolal tripartitu neboli jednání Rady 
hospodářské a sociální dohody ČR k  řešení těchto otázek. A představil ná-
vrh Asociace samostatných odborů na řešení současné ekonomické situace.


V rámci diskuze na jednání Ústředí OSŽ (19. 4. 2023) padla otázka, za koho vy-
stupuje na protivládních demonstracích předseda ASO (jehož je OSŽ členem), 
Bohumír Dufek. I když Bohumil Dufek osobně deklaruje, že je tam sám za sebe, 
za svoji osobu, není jednoduché vysvětlovat členské základně Odborového 
sdružení železničářů, že tam nevystupuje z pověření všech členů Asociace sa-
mostatných odborů. Jeho vystupování na demonstracích, které vyzývají k de-
misi vlády a konání předčasných voleb, je řadě členů OSŽ (které jako odborové 
sdružení razí při své činnosti nepolitickou cestu) proti srsti. 

www.odbory.info

(Dokončení z minulého čísla)

Zástupci vedení OSŽ 
předali v úterý 25. dub- 

na ocenění končícím čle-
nům regionálních spor-
tovních komisí (RSK) OSŽ 
z oblasti Praha, Plzeň a Olo-
mouc. Setkání proběhlo 
v  sídle OSŽ v Praze. Pří-
tomni byli Stanislav Nosek, 
Jaroslav Nastoupil, Václav  
Slezák, Klaus Püschel  
(všichni RSK Praha), Jiří  
Svoboda a Jana Holá (oba 
RSK Plzeň), Taťána Še-
ráková a Šárka Parisová  
(obě RSK Olomouc).  Oce- 
něni byli také Milan  
Držmíšek a Pavel Vanický 
(RSK Praha)
 Foto: Miroslav Čáslavský
 (Informace na www.osz.org)
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(Dokončení ze str. 1)
na  výkony v  oblasti osobní dopravy, 
kde vyjádřil určité pochybnosti o  je-
jich férovosti. Rovněž on připomněl, 
že České dráhy nepolevují ve  svém 
úsilí udržet stávající výkony i  zaměst-
nance. Připravovaný nový systém 
odměňování, který podnik připravuje 
ve spolupráci s OSŽ, vysvětlila členka 
představenstva ČD Blanka Havelko-
vá. Přítomní zástupci úseku lidských 
zdrojů Lucie Bauerová a  Jan Slavík 
následně vysvětlili dotazy, týkající se 
elektronických stravenek a  připravo-
vané služby „Lékař na telefonu“. Po od-
chodu hostů členové Podnikového 
výboru projednali text usnesení, který 
bude zaslán ministru dopravy. V usne-
sení je vyjádřeno znepokojení nad 
přetrvávajícím postojem ministerstva 
dopravy a  krajů, který vzbuzuje po-
chybnosti nad férovostí výběrových 
řízení a přímých zadání na železnici.

Podnikový výbor OSŽ při ČD Car-
go jednal v Praze ve čtvrtek 13. dub-
na. První informace se týkala schůzky 
se zástupci SOKV a s kolegy z Českých 
drah o  možnosti změn v  koncepci 
odměňování v  oblasti opraváren-
ství. Aktuální tématem u  společnosti 
ČD Cargo je první změna podnikové 
kolektivní smlouvy v  oblasti úprav 
hodnot stravenek a stravného, kde se 
podařilo vyjednat navýšení, k  němuž 
dojde od 1. května letošního roku. Za-
městnavatel na základě dohody s od-
borovými organizacemi navýšil rovněž 
částku k čerpání příspěvku na rekrea-
ci, o kterou se bude moci žádat od 1. 
května. V další části jednání se připojila 
personální ředitelka Mgr. Aneta Miklá-
šová a vedoucí oddělení personálního 
managementu Ing.  Josef Kreische. 
Aneta Miklášová informovala mj. také 
o  změnách práce „z  domu“ neboli 
tzv. home office, která se někdy hůře 
prokazuje a  dochází ke  zbytečným 
svárům na  jednotlivých pracovištích. 
Vedoucí oddělení personálního ma-
nagementu Ing. Josef Kreische přinesl 
na  jednání velmi pozitivní informace 
ohledně probíhajících náborových ak-
cí společnosti ČD Cargo. 

Na  jednání přijal pozvání také člen 
představenstva ČD Cargo Zbyzcek Wa-
clawik, který stál u vzniku dnešní polské 
dceřiné společnosti ČD Cargo Poland. 
Zodpověděl četné dotazy předsedů 
základních organizací, které nejvíce za-
jímalo, jak se vyvíjí ekonomická situace 
ve společnosti navázaná na podepsané 
obchodní smlouvy se zákazníky. 

Ústředí OSŽ jednalo v  Praze 19. 
dubna 2023. Vladislav Vokoun se 
věnoval novele zákona o  drahách 
s  potřebnými výjimkami pro želez-
niční dopravce. Nebude-li zákon včas 
a  kvalifikovaně novelizován, může to 
způsobit značné problémy železnič-
ním dopravcům. Obšírně se jedna-
lo rovněž o  problematice důchodů 
a  aktivitách, které OSŽ v  této oblasti 
dosud učinilo. Štěpán Lev (PV OSŽ 
ČD) informoval o  jednání se zaměst-
navatelem o  prohraných soutěžích 
v  Jihomoravském a  Plzeňském kra-
ji. Radek Nekola (PV OSŽ ČD Cargo) 
zmínil navýšení příspěvků sociálního 
fondu na  rekreaci ve  výši 1,5 milionu 
korun, a to od 1. května. Od téhož data 
platí také 1. změna podnikové kolek-
tivní smlouvy, která nově navyšuje 
hodnoty ceny stravenek a cestovních 
náhrad. Petr Štěpánek (PV OSŽ Správy 
železnic) podal zprávu o činnosti jejich 
podnikového výboru a seznámil členy 
Ústředí s  nově zvolenými funkcionáři 
odborového svazu ADP. Předsedkyně 
NeRV OSŽ Renata Dousková komen-
tovala volby do  závodního výboru  

ZO OSŽ JLV, kde byl novým před-
sedou zvolen Zdeněk Maar. Násle-
dovaly informace o  vývoji rekreací 
v  areálech OSŽ, kde jsou pozitivně 
hodnoceny nové apartmány a výhod-
ná cenová relace. Bez připomínek 
proběhla inventura majetku Odboro-
vého sdružení železničářů k  31. pro- 
sinci loňského roku, jakož i  kontro-
ly ze strany revizní komise. Petr To-
man zmínil potřebu dostatku voličů 
do  Správní a  Dozorčí rady  zdravotní 
pojišťovny MV. Téměř stěžejní proble-
matikou byla informace o  přístupu 
jednotlivých základních organizací 
do  vytvořených datových schránek, 
kde je stále třeba řešit řadu nejed-
noduchých administrativních úko- 
nů.

Republiková rada seniorů OSŽ 
jednala v Praze 20. dubna 2023. Na jed-
nání byl pozván I. místopředseda OSŽ 
Radek Nekola, který podal členům Rady 
aktuální informace o pokračující digitali-
zaci dat OSŽ. Jak Radek Nekola zdůraz-
nil, v této aplikaci, dostupné i na mobil-
ních telefonech, jsou uvedeny všechny 
důležité informace o  členské základně 
OSŽ, včetně seniorů. Členové Rady vy-
jádřili této novince podporu a  ocenili 
práci, kterou jejímu vytváření OSŽ, jme-
novitě Marta Urbancová, věnuje.

Radek Nekola podal členům RRS 
také informace o posledním zasedání 
Ústředí OSŽ, a  dotkl se i  posledních 
aktivit nové politické strany PRO, která 
pořádá protivládní demonstrace. 

V  další části svého vystoupení vy-
zval Nekola všechny seniory, kteří 
jsou evidováni u zdravotní pojišťovny 
ministerstva vnitra ČR (211), aby se 
zúčastnili voleb do  Dozorčí a  Správní 
rady této pojišťovny, které se konají 
25. a 26. května, a podpořili kandidáty 
OSŽ do  Dozorčí rady Petra Štěpánka 
a do Správní rady Petra Tomana. 

Členové rady dále projednali přípra-
vu sportovních her seniorů v Potštejně, 
předsedkyně RRS Danuše Polášková in-
formovala o pozastavení dotací na re-
kreace z důvodu velkého letošního zá-
jmu o rekreace. V závěru jednání podali 
členové Rady informace o dění, týkající 
se seniorů v jednotlivých oblastech.

Na  jednání PV OSŽ při Správě že-
leznic (20. 4. 2023) vystoupil v  úvodu 
předseda OSŽ Martin Malý, který shrnul 
dosavadní kroky vlády a sociálních part-
nerů v oblasti důchodové reformy a při-
pomněl, že vláda stále ještě nepředlo-
žila její návrh na jednání Tripartity. Dále 
předseda hovořil o novém návrhu OSŽ 
ve  věci délky odpočinku mezi směna-
mi a reagoval také na dotazy členů PV, 
zejména k  demonstracím pořádaným 
stranou PRO. Předseda PV Petr Štěpánek 
následně informoval o  nejdůležitějších 
jednáních, která proběhla od minulého 
jednání PV a připomněl volby do dozor-
čí a  správní rady Zdravotní pojišťovny 
ministerstva vnitra. Tajemník PV Miro-
slav Maincl informoval o jednání Ústředí, 
o plnění FKSP v minulém roce a zmínil 
plánované výjezdní zasedání pracovní 
skupiny týkající se střežení pracoviště. 
Za zaměstnavatele vystoupil personální 
ředitel Ing.  Koucký, který zmínil mimo 
jiné i to, že smluvní mzdy byly zvýšeny 
dle platné PKS a vzpomněl rovněž pro-
blematiku PLS (pracovně-lékařských 
služeb). Ing.  Hana Kohoutová ve  svém 
příspěvku připomněla úkol Správní rady 
SŽ na 2 % snížení řídících zaměstnanců. 
V samém závěru jednání PV vystoupila 
Dana Žáková s  aktualitami v  oddělení 
BOZP, a JUDr. Petr Večeř přednesl téma 
datových schránek a  možného řešení 
pro ZO.

 -RED-

(Dokončení ze str. 1)
Problematiku seniorů vnímáme jako 

velice důležitou, a to nejen z úcty k na-
šim bývalým kolegům, kteří jsou dnes 
v důchodovém věku ale také samozřej-
mě  prostě z  toho důvodu, že všichni 
jednou budeme seniory. A  mimocho-
dem většina zaměstnanců na  železnici 
je  dnes v  kategorii 50+ takže  je tato 
životní etapa pro ně docela na  dohled. 
Jsme si samozřejmě vědomi toho, že 
v  řadě profesí není rozumně možné, 
aby železničáři pracovali až do  dosa-
žení důchodového věku, jelikož jim to 
zdravotní komplikace, jenž kolem 60 let  
věku v  mnoha případech začínají na-
bývat na  intenzitě,  velmi výrazně ztě-
žují nebo přímo znemožňují. Proto se 
snažíme činit kroky k tomu, aby tito lidé 
mohli za  důstojných podmínek odejít 
do důchodu dříve. V rámci probíhajících 
diskusí k připravované důchodové refor-
mě proto jednak navrhujeme MPSV tuto 
možnost zapracovat do zákonné úpravy 
průběžného důchodového pilíře a  dále 
také navrhujeme vylepšit podmínky pro 
příspěvky zaměstnavatelů na  doplňko-
vé důchodové spoření. Nakolik s našimi 
návrhy budeme úspěšní se samozřejmě 
teprve ukáže, jelikož současná situace je 
taková, že jednotliví členové vlády sice 
do médií prezentují  své představy či dis-
kutované dílčí části připravované refor-
my, ale skutečný komplexní návrh změn 
k  projednání se sociálními partnery, tj. 
odbory a zaměstnavateli a následnému 
projednání a  uzákonění v  parlamentu 
zatím Vláda ČR prostě nepředložila.

 Možná se zdá, že jsem vynechal 
to nejdůležitější, čímž je legislativní 
a pracovněprávní činnost, kolektiv-
ní smlouvy, zaměstnanost, mzdy 
a  sociální oblast. Ale to už bylo, 
jsem přesvědčen, součástí mé prv-
ní otázky. Pokud ovšem chce ještě 
něco doplnit, naslouchám… 

Souhlasím, že většiny těchto témat 
jsme se už dotkli ve  předchozích otáz-
kách. Nicméně některé aktuality bych 
zde ještě zmínil. První záležitost je sice 
jen administrativní,  ale v současné době 
trápí členy většiny závodních výborů 

základních organizací. Jedná se o  pro-
blémy se získáním přístupu k  datovým 
schránkám ZO. Zde je třeba zmínit, že 
potíž je v zásadě prostě v tom, že pokud 
nejsou osoby oprávněné jednat za  da-
nou ZO zapsány ve spolkovém rejstříku, 
tak stát prostě nemá k  dispozici údaj 
o  tom, kdo vlastně by měl mít do  da-
tové schránky přístup. Nezbývá proto, 
než tento údaj do  spolkového rejstříku 
zapsat. Je to sice spojeno s  nějakou 
administrativou, ale naše oddělení So-
ciálně právní na  OSŽ-Ú je připraveno 
funkcionářům základních organizací 
poradit a  na  webových stránkách OSŽ 
jsou ve složce Datové schránky k dispo-
zici návody a  různé vzorové formuláře 
potřebné k  těmto úkonům. Pokud však 
ZO do  rejstříku své funkcionáře zapíše, 
bude mít do  budoucna výhodu i  v  jed-
nání s jinými subjekty, protože například 
předseda ZO komukoliv snadno proká-
že své oprávnění jednat za ZO výpisem 
ze spolkového rejstříku, který je každé-
mu zdarma dostupný na internetu, ob-
dobně jako to celá léta činí osoby opráv-
něné jednat za obchodní společnosti.

Druhá aktuální záležitost, která budí 
pozornost, je čerstvě oznámený neú-
spěch ČD v  několika tendrech na  za-
jišťování osobní dopravy v  závazku 
veřejné služby. Byť se samozřejmě jed-
ná o  záležitost, které je pro dotčené 
zaměstnance ČD velice nepříjemná, je 
prostě z  principu nepravděpodobné, 
že by v  době liberalizované železnice 
ČD ve všech tendrech porazili své kon-
kurenty. I když jsem přesvědčen o tom, 
že ČD mají potenciál i do budoucna si 
udržet postavení největšího osobního 
dopravce v  ČR, nějaké prohry v  tom-
to směru určitě ještě přijdou a  úkolem 
OSŽ proto bude zaměřit se do budouc-
na více na to, aby členové OSŽ, kteří pří-
padně přejdou pracovat ke konkurenč-
ním dopravcům, zůstali v  odborech 
a  měli od  OSŽ u  nového zaměstnava-
tele pokud možno co nejlepší zastání, 
obdobné jako měli dosud u ČD. 

Děkuji za rozhovor! 

Foto: Daniela Houdková

Deutsche Bahn (DB) jsou prý v  per-
manentní krizi a  s  každodenními mi-
lionovými ztrátami se pomalu stáva-
jí důvodem k sanaci – to je hodnocení 
Spolkového kontrolního úřadu. Ministr 
dopravy Wissing kritiku odmítá.

S  ohledem na  pokračující kri-
zi u  DB bije Spolkový kontrolní úřad 
(SKÚ) na  poplach a  požaduje radikál-
ní zásah vlády. „Krize u  DB AG se stá-
vá chronickou a  ohrožuje celý želez-
niční systém,“ řekla paní Kay Scheller, 
prezidentka SKÚ, při prezentaci zprá-
vy o  koncernu. Situace se za  poslední 
4 roky nelepší, ale stále se zhoršuje.

Koncern má nyní dluhy více než 30 
miliard eur, nedávno přibývalo každým 
dnem 5 mil. eur. Cíle jako zdvojnásobe-
ní přepravy osob do  roku 2030 nebo 
získání 25 % podílu nákladní dopravy 
po  železnici jsou nedosažitelné. Spol-
ková vláda musí reorganizovat koncern 
a  oddělit se od  dceřiných společností 
Schenker a dopravní společnosti Arriva. 
Kromě toho musí spolková vláda oddě-
lit železniční infrastrukturu od skupiny, 

a tím posílit hospodářskou soutěž. „Do-
savadní organizace koncernu jako in-
tegrovaný celek nezabránila pokraču-
jící krizi v DB AG,“ uvádí zpráva. Vláda 
však chce změnit jen málo. Železniční 
síť a vlaková nádraží budou nadále pa-
třit do skupiny.

DB Netz je v současné době akciová 
společnost. Dopravci, jako je dálková 
nebo regionální doprava, mohou být ří-
zeny soukromě a není ani vyloučen je-
jich vstup na  burzu. „Spolková vláda 
musí dostat DB AG na  správnou ces-
tu jako jediný vlastník a musí udávat 
správný směr,“ řekla paní Scheller. 

Ministr dopravy Volker Wissing kri-
tiku odmítl: „Existuje radikální kon-
cepce renovace železniční sítě a  také 
restrukturalizace skupiny, včetně in-
frastruktury. Nyní je třeba vše důklad-
ně rozpracovat. V  současnosti probí-
há rekonstrukce vedlejších tratí, aby 
pak mohla rychle začít generální re-
konstrukce nejvíce zatěžovaných ko-
ridorů."

 Z ntv.de připravil sh

Deutsche Bahn se stávají sudem bez dna

 (Podrobnosti na  www.osz.org)

 PODLE INFORMACÍ ze Správy že-
leznic, kam jsem poslal dotaz ohledně 
zprovoznění tratě Kozí dráha v  úseku 
Telnice–Oldřichov–Jeníkov, jsem dostal 
informaci, že v  roce 2023 nedojde ani 
náhodou k opravě tratě, ač na ni Ústec-
ký kraj objednal sezonní provoz. Možná 
by občany zajímalo, kdyby se takto cho-
val stát i při údržbě silnic, kde se málo 
jezdí. Stát udržuje silnice do  kdejaké 
zapadlé osady, a je to dobře, ale pak ať 
státní podnik Správa železnic se chová 
podobně i k železničním tratím. Je za-
jímavé, že náklady na opravu tratě jsou 
podle SŽ příliš vysoké, přitom mimo 
úsek Telnice–Chlumec u  Chabařovic, 
kde jsou vyžilé dřevěné pražce a  roz-
jetý rozchod, jsou ve  zbylé části tratě 
betonové pražce, které jsou ve  výbor-
ném stavu. Patrně největší náklady jsou 
na  obnovu zdevastovaných přejezdo-
vých zabezpečovacích zařízení.
Foto:  Zastávka Krupka město – stav v ro-
ce 2022 – z  pohledu laika sjízdná trať 
ve výborném stavu, nebo ne? 
 Martin Kubík

 K  ČERVNOVÉ ZMĚNĚ jízdního řá-
du, která vstoupí v  platnost 11. 6., 
skončí provoz osobních vlaků na  tra- 
ti Boskovice–Velké Opatovice. V  sou- 
časnosti zde jezdí 4 páry vlaků v pra-
covní dny a 2 páry o víkendu zajišťo-
vané Regionovami. Posledním vlakem 
tak bude v sobotu 11. 6. Os 14739 s od- 
jezdem z Velkých Opatovic v 17:47. 

Již před několika lety skončil ome-
zený provoz mezi Chornicemi a Velký- 
mi Opatovicemi. Jihomoravský kraj 
zdůvodňuje rušení spojů jejich níz-
kým využitím a  bohatou nabídkou 
autobusového spojení. Na  snímku je 
Os 14739 dne 22. 4. před odjezdem 
z Velkých Opatovic. Martin Hájek

 V  UPLYNULÝCH LETECH proběhla 
výstavba DOZ (dálkové řízení) na trati 134 
Teplice v Čechách–Litvínov, kvůli čemuž 
je nyní železniční stanice Louka u Litvíno-
va dálkově ovládána z Regionálního dis-
pečerského pracoviště Teplice v Čechách 
(řízená oblast DOZ Teplice v  Čechách–
Litvínov zahrnuje i regionální trať SŽ D3 
Louka u  Litvínova–Moldava v  Krušných 
horách). Díky tomu se opuštěné objekty 
tamních bývalých stavědel 2 a 3 staly ter-
čem vandalů. Budova bývalého stavědla 
2 (nachází se naproti bývalé výpravní bu-
dově) má již též rozbité okno (na snímku 
ze dne 6. 4. 2023). Bylo by dobré, aby 
byl vedle zmiňované zdejší nádražní bu-
dovy, o  kterou má zájem Ústecký kraj,  
opraven a nějakým rozumným způsobem 
využit i tento arhitektonicky zajímavý ob-
jekt s točitým schodištěm. 
 Tomáš Martínek 

Všimli jsme si

ZE SVĚTA

Milan Sedlák
NA AKTUÁLNÍ TÉMA



Bezpečná a  udržitelná železnice by měla být 
ve veřejném vlastnictví a dostupná pro všechny!

Ve  dnech 17.-18. března 2023 se v  jihoafrickém  
Johannesburgu uskutečnila konference železniční sek-
ce Mezinárodní federace pracovníků v dopravě (Inter-
national Transport Workerś  Federation – ITF). Konfe-
renci železničářů předcházela konference odborových 
svazů silniční sekce (13.–14. března 2023) a  sekce 
městské hromadné dopravy (15.–16. března 2023).

Konference všech tří sekcí pozemní dopravy 
byly přípravou na  kongres ITF, který se uskuteční 
v  říjnu 2024 v  marocké Marrákeši. Kongres ITF se 
měl konat již v roce 2023 (volební období je pětile-
té), ale na mimořádném kongresu v září 2021 (on-
line) bylo rozhodnuto, že z důvodu epidemie covi-
du se řádný kongres ITF uskuteční až v roce 2024.

Generální tajemník ITF Stephen Cotton, prezi-
dent železniční sekce ITF David Gobé a zástupci hos-
titelských odborových svazů Jihoafrické republiky    
Nkoketse Sepogwane, místopředseda odborového 
svazu SAWATU, a  Mbuso Ngubane, náměstek gene-
rálního tajemníka odborového svazu NUMSA, přiví-
tali více než dvě stovky přítomných delegátů z celého 
světa a dalších 40 účastníků, kteří se připojili on-line.

Cílem konference bylo projednat implementaci 
usnesení z minulého kongresu ITF v Singapuru (říjen 
2018) a plnění pracovního programu ITF na období 
2018–2024. Účastnici konference rovněž diskutova-
li o aktuálních problémech železnice v jednotlivých 
regionech i na globální úrovni, o strategii železniční 
dopravy a jejich prioritách do budoucna. 

Zpráva o stavu železnice
Většina řečníků informovala o  dopadu epidemie 
covidu na železniční dopravu. Zatímco v Japonsku 
byl pokles dopravy v  roce 2020 ve  srovnání s  ro-

kem 2019 pouze 30 %, v  Německu  45 %, v  Irsku 
to bylo 74 % a v Indii dokonce 85 %. Zatímco v Ar-
gentině železnice fungovala bez jakýchkoliv ome-
zení v Jihoafrické republice byla během lock-dow-
nu železniční doprava zcela zastavena a  bohužel 
během této odstávky byly rozebrány a rozkradeny 
koleje a další součásti infrastruktury, takže dopra-
va dodnes nebyla zcela obnovena. Kolegové z jiho-
afrických odborů si rovněž stěžovali na  státem 
vlastněnou společnost Transnet, která snížila po-
čet zaměstnanců z 62 000 zaměstnanců na 55 000 
a  chystá se další propouštění, aniž by bylo vyplá-
ceno odstupné či jiné kompenzace. Vláda navíc 
oznámila svůj záměr společnost privatizovat. Dal-
ší problémy jihoafrickým železničářům působí lo-
komotivy dovozené z  Číny, díky čemuž vzniká zá-
vislost na dodávkách náhradních dílů. 

Implementace pracovního programu 
2018–2024
Na jednání železniční sekce ITF na kongresu v roce 
2018 byl přijat globální strategický plán a následu-

jící priority sekce na období 2018–2024:
 Posílit činnost odborů v  restrukturalizova-

ných a privatizovaných železničních společnostech 
(růst a aktivace členství)
 Posílit činnost odborů v  regionu zemí bý-

valého Sovětského svazu (růst a aktivace členství)
 Vypořádat se s  privatizací prostřednictvím 

cílených strategií a kampaní 
 Ovlivňovat dopad technologických změn 

prostřednictvím efektivních doporučení 
 Podporovat veřejné vlastnictví železnic – 

(Ovlivňování globální a regionální politiky)
Sekce rovněž schválila usnesení o  bezpečné 

a dostupné železnici s cílem stavět se proti rozšiřo-
vání tratí v režimu S-0-0 a hájit úlohu průvodčích, 
která je důležitá z hlediska provozní bezpečnosti. 

Audun Sør Reime (Norsko) přednesl zprávu Glo-
bální pracovní skupiny železniční sekce ITF, 
která byla zřízena dne 16. července 2020. Hlavním 
posláním skupiny bylo upozornit na  klíčovou roli 
pracovníků na železnici během pandemie Covid 19. 
Skupina bude i nadále působit jako stálá pracovní 
skupina řídícího výboru železniční sekce. Bude se 
zabývat především bojem proti privatizaci, libe-
ralizaci a outsourcingu, dopadem zavádění nových 
technologií na železnici či pokračováním kampaně 
„Za udržitelnou a bezpečnou železnici“. 

 V říjnu 2019 schválil výkonný výbor ITF strate-
gii pro zlepšení postavení zaměstnanců v dopravě, 
kteří jsou přímo či nepřímo zaměstnáni čínskými 
společnostmi s tím, že bude hájit a posilovat jejich 
práva a sociální jistoty.  ITF uspořádala v říjnu 2022 
v Manile summit nazvaný „Iniciativa Nová hedváb-
ná stezka“ (Iniciative Belt&Road – Iniciativa pás 
a  stezka) za  účasti zástupců členských organizací 
ITF z  Evropy, Afriky a  jihovýchodní Asie. Účastníci 
summitu diskutovali nejen o vlivu čínských inves-
tic do dopravní infrastruktury, ale o obecně o do-
padu zahraničních investic na zaměstnance a úloze 
odborových svazů při ochraně práv zaměstnanců 
ve společnostech se zahraničními vlastníky. 

Projekt pro země jihovýchodní Asie ITF Union 
Building – (bude zahájen v roce 2023) bude mj. za-
měřen také na  posílení činnosti odborů podél již 
zmíněné novodobé „hedvábná stezky“ – železnič-

ního spojení z Číny na západ přes země Společen-
ství nezávislých států (SNS).  ITF považuje  za jed-
nu se svých priorit větší zapojení odborových svazů 
ze zemí SNS do aktivit ITF, aby se posílil vliv odborů 
a upevnila pozice ITF v tomto regionu.

Další zprávy o činnosti se týkaly aktivit sekce „Mlá-
dež“ a „Ženy na železnici“. David Gobé předložil seznam 
železničních odborů, kterým vedení ITF adresovalo do-
pis vyjadřující podporu v jejich aktivitách (např. kampa-
ně, stávky), solidaritu (válka na Ukrajině, povodně v Pá-
kistánu, zemětřesení v Turecku a Sýrii).

Za bezpečnou a udržitelnou železnici
Britský odborový svaz RMT (Rail, Maritime and Trans-
port  - Železniční a námořní doprava) inicioval na jed-
nání železniční sekce v  Singapuru kampaň „Za  bez-
pečnou a  udržitelnou železnici“. Kampaň byla 
oficiálně zahájena na  jednání výkonného výboru ITF 
v říjnu 2021. V rámci této kampaně se uskutečnila řada 
akcí v různých regionech světa na podporu a propaga-
ci kampaně a jejích čtyř hlavních požadavků:
 Bezpečnost 
 Sociální spravedlnost 
 Veřejné vlastnictví
 Udržitelnost 
Vrcholnou celosvětovou akcí byl globální Akč-

ní týden od 27. března do 3. dubna 2022, který se 
bude každoročně opakovat ve stejném termínu. 

Bezpečná a  udržitelná železnice může pomo-
ci vymanit svět z hospodářské, klimatické a sociál-
ní krize, které dnes čelíme. Velkou výzvou pro že-
leznici může být právě dekarbonizace a  přechod 
na  ekologické druhy dopravy. Odbory by se však 
měly mít na pozoru před zaváděním technologií je-
jíchž cílem je snížení počtu zaměstnanců a zvýšení 
zisku soukromých společností.  To vše zaznělo bě-
hem úvodní diskuze, která zahájila sérii kulatých 
stolů k bezpečné a udržitelné železnici.

Francois Davenne (UIC - Mezinárodní železnič-
ní unie) poznamenal, že na železnici po celém světě 
za loňský rok zahynulo 700 osob, kdežto na silnicích 

20.000 osob, což jednoznačně hovoří pro železnici 
jako bezpečný druh dopravy. F. Davenne dále konsta-
toval, že ke zvýšení bezpečnosti je nutná vzájemná 
důvěra mezi provozovateli infrastruktury a dopravci. 
Digitalizace a automatizace na železnici by rozhod-
ně měla pokračovat, ale je nutné předvídat některé 
dopady a zabránit nekontrolovatelným procesům.

BEZPEČNOST
Dvě třetiny dotázaných členských organizací zazname-
naly snižování počtu zaměstnanců na svých pracovištích. 
Zjistilo se, že nejvíce ohroženi ztrátou pracovních míst 
jsou zaměstnanci v oblasti prodeje jízdenek a údržby.  

Alex Gordon (RMT) z Velké Británie uvedl, že je-
den z  negativních důsledků privatizace jsou stále 
se snižující investice do infrastruktury a její údržby. 
Provozovatel infrastruktury společnost Rail má dle 
A. Gordona 56 mld. liber dluhů a na úrocích z úvě-
ru zaplatili více, než investovali do  infrastruktury. 
Další problémy jsou dle Gordona s  dodržováním 
předpisů BOZP při údržbě infrastruktury. 

V Jižní Koreji se z nehod vzájemně obviňují do-
pravci a provozovatel infrastruktury.  Brazilští ko-
legové si stěžovali nejen na kritický stav infrastruk-
tury, ale také na špatný stav kolejových vozidel.

Konference přijala usnesení k  bezpečnosti 
na železnici, ve kterých se mj. ITF zavazuje provést 
a zveřejnit výzkum, jaká je souvislost mezi perso-
nálním obsazením a bezpečností provozu (v osob-
ní i železniční dopravě), dále se ITF zavázalo vytvo-
řit komunikační strategii k  nebezpečí, které hrozí 
při personálně nedostatečně obsazených pracov-
ních pozicích, k negativnímu dopadu outsourcingu 
a prekérní práce na bezpečnost provozu. ITF bude 
rovněž shromažďovat a sdílet informace o vyšetřo-
vání železničních nehod a rozsudcích.

PhDr. Helena Svobodová, 
viceprezidentka Železniční sekce ETF a  vedoucí KP OSŽ 
(Poznámka: Náklady na  ubytování a  dopravu byly 
hrazeny organizátorem konference – ITF).

NÁZORY ČTENÁŘŮ  POSTŘEHY  DISKUZE

Mediální scénu rozvířil osud České poš-
ty, která se zmítá v dluzích, téměř v ago-
nii, ztráta je miliarda a pokud se to hned 
nevyřeší, píšou, na konci roku zbankro-
tuje. Psali, že České dráhy jsou ve ztrátě 
ve výši miliard čtyř. Zvláštní, skoro eko-
nomický zázrak, že toto nikoho netrá-
pí, vlaky jezdí, nové se kupují, výplaty 
se vyplácejí a vláda a média jsou s tím-
to „způsobem hospodaření“ na výsost 
spokojeny. Může to čtenářům někdo 
vysvětlit, tedy z čeho se ta ztráta platí?


Potom, co už není tak jednoduché ces-
tovat vlaky Českých drah s  kolem, tak 
jistě mnozí uvítali službu ČD Bike. To 

bych uvedl jako první zvláštnost, že půj-
čovna jízdních kol na  železničních ná-
dražích pro klienty s dráhami, které mají 
České ve  svém názvu a  jejichž cestují-
cí hovoří v drtivé většině česky, se jme-
nuje anglicky. Druhá záhada je, že pře-
sto, že v poskytovaném dotazníku pro 
kliety odevdávající kolo je otázka, kde 
by klient ČD Bike nebo Biku (jak správ-
ně skloňovat?), chtěl ještě půjčovnu, tak 
nádraží s  půjčovnou spíš ubývají než 
přibývají. Tak např. ve  Středočeském 
kraji ubyla půjčovna v Kolíně a dokonce 
i ta jediná, co byla v Praze na Smíchově. 
A to přestavba této stanice zatím ještě 
ani nezačala. Jako určitý benefit nabí-
zí národní dopravce k půjčenému kolu 
i některé tratě s bezplatnou přepravou 
kola z  půjčovny ČD. Touto třetí záha-
dou je, proč mimo tratí se stanicí, kde 

je půjčovna, se nabízí bezplatná přepra-
va ČD kol i na tratích, kde v žádné stani-
ci půjčovna není. Tak např. trať 011 Pra-
ha–Kolín, trať 014 Kolín–Ledečko, trať 
230 Kolín–Čáslav a trať 235 Kutná Hora 
hl.n.–Zruč n.Sázavou. Tak Národní do-
pravce podobně jako v  Kocourkově 
předpokládá klienta, který si kolo půjčí 
v Berouně, Lužné u R., Lysé n. L., Mělní-
ce, Neratovicích, Nymburce nebo Podě-
bradech, si pak koupí jízdenku na uve-
dené tratě a místo, aby na vypůjčeném 
kole jezdil (národně dopravecky: bikeo-
val) po cyklostezce či silnici, bude vyu-
žívat úžasnou slevu 100 procent na pře-
pravu kola vlakem? Jinak ovšem službu 
ČD Bike považuji za velmi dobrou, ako-
rát v provádění bude vymýšlena přísluš-
ným úředníkem ne úplně smysluplně.

 Petr Rádl

Posledním březnovým dnem zanikla úředně v  „bo-
humínském depu“ turnusová skupina 413 – elektric-
ké jednotky řady 460 obstarávající provoz převážně 
mezi Opavou a  ostravským nádražím ve  Svinově. 
Od prvního dubna, neboli apríla, měly být nahraze-
ny jednotkami řady 640.

S vědomím této skutečnosti jsem se jel s jednot-
kami 460 v posledním březnovém týdnu „rozloučit“.

A nestačil jsem se divit předčasnému aprílu Ná-
rodního dopravce ... 

Na  vlaku 3418 s  odjezdem ve  12:41 ze Svinova 
byla přistavena moderní EJ 650, no budiž, se zá-
jmem jsem sledoval, jaké vozidlo bude na turnuso-
vém protiběhu 3418 při křižování v Háji ve Slezku – 
místo EJ 460 olomoucká rakvička… 

No bezva – zatímco EJ 460 nabízí 256 míst k se-
zení, dvoudílná EJ 650 jich má „jen“ 145, rakvička 
s  řídícím vozem na  tom není o  mnoho lépe (119), 
lépe to dopadá  s vloženým vozem (191). 

Třídílná EJ 640 nabízí přijatelná 234 místa k se-
zení.

V okolí Opavy jsem si udělal plánovaný, zhru-
ba dvouhodinový výlet, navštívil jsem „čerstvě“ 
(= týž den dopoledne) otevřenou zrekonstruova-
nou stanici Opava západ a  vrátil se na  východní 
nádraží. 

Odpolední vlak 3423 pokrytý jednotkou 650 byl 
odporně plný – na  stojáka, absence 111 sedaček je 
patrná. Na vedlejší koleji ovšem stála EJ 460 (náhra-
da za turnusovou EJ 471) určená na spěšný vlak 1625 
čemuž se nedalo odolat… 

Miroslav Zikmund

Pošta a dráha… 
a též kola 

Předčasný apríl  

Bezpečná a udržitelná železnice by měla být ve veřejném vlastnictví 
a dostupná pro všechny!

PŘEDSTAVUJEME  OSOBNOSTI  TVÁŘE OSŽ

Úctyhodného věku 80 let se v dubnu do-
žívají Helena Čiklová a  Ing.  Miroslav Kli-
meš z Ostravy. Oba jsou tělem i duší že-
lezničáři z  Ostravy a  také bývalí členové 
ostravského výboru Sdružení seniorů 
OSŽ, kde ještě stále občas vypomáhají. 

Helena Čiklová začínala na dráze v roce 
1962 jako výpravčí. Později, při tom jak vy-
chovávala čtyři děti, na  dráze pracovala 
jako mistrová v  železničním učilišti, kde 
vytrvala až do svého odchodu do důcho-
du. Dráze ale zůstala věrná i potom jako 
členka ostravského výboru Sdružení se-
niorů OSŽ,  kde pracovala 24 let, z  toho 
18 let jako jeho předsedkyně. V současné 
době je činná jako členka městského klu-
bu Svazu seniorů České republiky a  rov-
něž i  v  ostravském Senior-pointu, který 
poskytuje nejrůznější služby pro seniory. 
„Pořádáme pro ně různé besedy, nabízí-
me vyplnění jejich volného času, a také 
jim v  případě potřeby doporučujeme  
právní a bytovou poradnu,“ shrnuje za-
měření Senior-pointu Helena Čiklová. 

A  jak hodnotí současnou situaci na že-
leznici? Všechny čtyři děti, které vycho-
vala, jsou zaměstnány na  železnici a  to 
jak u Českých drah, tak u Správy železnic 
a  u  ČD Cargo. Helena Čiklová tak má in-
formace o  dění na  dráze takříkajíc z  prv-
ní ruky. „Dráze chybí mladá krev – ti, kte-
ří projeví o práci na dráze zájem, bohužel 
většinou dlouho nevydrží a vzdají to. Dů-
vod? Turnusová práce, noční směny, prá-

ce o sobotách a nedělích. Mladí dnes pro-
stě mají jiné priority a i větší nároky,“ říká.

Podobně hodnotí situaci na  železnici 
i Miroslav Klimeš: „Recept na to, jak udr-
žet mladé na  dráze, je opravdu těžký. 
Pokud to nejsou vyložení fandové, které 
tato práce baví, tak nevydrží a dříve, či 
později odejdou jinam. Na dráze zůstá-
vají většinou ti, kteří mají takříkajíc že-
lezničářské kořeny, či »modrou krev«, to 
znamená vzor ve  svých předcích, kteří 
na dráze pracovali,“ konstatuje Miroslav 
Klimeš, který sám na dráze vydržel celý ži-
vot, na což má podle jeho slov velký vliv 
právě skutečnost, že jeho předkové byli 
železničáři. On sám vystudoval vysokou 
školu v Žilině, poté pracoval jako dozorčí 
přepravy v železniční stanici Ostrava-Po-
ruba (dnes Ostrava-Svinov), odkud po de-
seti letech přešel do  Ostravy hl. n., kde 
ve  funkci přepravního náměstka působil 
až do svého odchodu do důchodu. Násle-
dujících 18 let pracoval, společně s Hele-
nou Čiklovou, v ostravském výboru Sdru-
žení seniorů OSŽ, který spadá pod ZV OSŽ 
Ostrava hl. n. V současné době zde stále 
vypomáhá při organizaci různých akcí pro 
ostravské seniory, zejména pak v  oblas-
ti zájezdů, výletů a nejrůznějších exkurzí.

Členové ostravského výboru Sdružení 
seniorů, jakož i celý ostravský ZV OSŽ, pře-
jí oběma jubilantům hodně radosti ze ži-
vota, zdraví a spokojenost.

Miroslav Čáslavský

Helena Čiklová a Ing. Miroslav Klimeš:  

„Práce na železnici musí člověka 
bavit…“

 (Dokončení v příštím čísle)



Zástupci vedení Českých drah a  Mo-
ravskoslezského kraje podepsali 17. 
března 2023 v  Ostravě nový desetile-
tý kontrakt na zajištění regionální do-
pravy v kraji. Smlouva, která začne pla-
tit letos v prosinci, přinese celou řadu 
novinek, mimo jiné také premiéru ba-
teriových vlaků na  českých kolejích. 
Jedná se o soupravy RegioPanter, kte-
ré budou podle požadavku hejtman-
ství dovybaveny bateriovými články. 
V příštím roce dorazí na Ostravsko prv-
ní čtyři tyto soupravy a na dalších pat-
náct souprav v  bateriovém režimu již 
probíhá veřejná zakázka. 

Bateriové elektrické jednotky bu-
dou využívány na linkách, které budou 
kombinovat elektrifikované a  neelek-
trifikované tratě, přičemž bateriové 
články mají kapacitu na dojezd 80 kilo-
metrů. Cestujícím tak odpadnou pře-
stupy mezi elektrickou a  motorovou 
soupravou a získají přímé spojení. Jak 
poznamenal náměstek moravskoslez- 
ského hejtmana pro dopravu Radek  
Podstawka, Moravskoslezský kraj v do- 

pravě usiluje o výrazné snížení energe-
tické náročnosti a emisí oxidu uhličité-
ho. „Nechceme do budoucna pořizo-
vat nová dieselová vozidla, ale pouze 
vozidla na  elektrický, hybridní nebo 
alternativní pohon,“ řekl Podstawka.

Nespornou výhodou hybridních ba-
teriových vlaků je zejména jejich vyu-
žitelnost například v případě elimina-
ce náhradní autobusové dopravy při 
napěťových výlukách, či možnost za-
jíždění těchto vozidel do Polska.

Soupravy Regiopanter vyrábí os-
travská společnost Škoda Vagonka 
(součást Škody Transportation) a  je-
jich poslední verze budou dodává-
ny s již zabudovaným evropským vla-
kovým zabezpečovacím systémem 
ETCS. Kromě toho jsou tyto soupravy 
vybaveny také kamerovým systémem 
a antivandalským provedením. Již sa-
mozřejmostí je jejich bezbariérovost, 
klimatizace, Wi-Fi připojení, informač-
ní systém, jakož i  dostatek místa pro 
jízdní kola či dětské kočárky.

 Text a foto: Miroslav Čáslavský

Vedení ZV OSŽ Olomouc hl. n. uspo-
řádalo v  úterý 18. dubna v  Regionál-
ním centru Olomouc společné setkání 
všech 365 olomouckých seniorů, aby 
je seznámilo s  aktuální situací na  že-
leznici a v OSŽ, nabídlo jim celou řadu 
zájezdů, připomnělo jim možnosti kul-
turního, společenského a sportovního 
vyžití v rámci OSŽ a poblahopřálo ju-
bilantům k jejich životním výročím.

V úvodu se ujal slova předseda této 
organizace Milan Blažek, který se-
známil přítomné s  kroky, které OSŽ 
činí v souvislosti s připravovanou dů-
chodovou reformou a  záměrem vlá-
dy o  pozdějším odchodu do  důcho-
du. „Setkáváme se s celou řadou lidí, 
kteří již v  50, či 60 letech trpí v  dů-
sledku svého povolání celou řadou 
zdravotních omezení. Nedokáži si 
představit, že by zaměstnanci těch-
to profesí měli odcházet do  důcho-

du tak pozdě, jak navrhuje vláda,“ 
zmínil Milan Blažek. Dále přiblížil mož-
nosti, které mají členové OSŽ, včetně 
seniorů v oblasti kvalitní a cenově pří-
stupné rekreace v zařízeních OSŽ. Jed-
ním z  těchto zařízení je i  Letní tábor 
Železničář v  Potštejně, jehož majite-
lem je ZV OSŽ Olomouc hl. n.

Místopředsedkyně Miloslava 
Pečinková spolu s dalšími členy 
olomouckého výboru seniorů 
(na snímku) seznámila poté pří-
tomné s možnostmi autobuso-
vých, vlakových i  pěších výle-
tů do  blízkého i  vzdálenějšího 
okolí, včetně zahraničí. Na řadu 
přišlo i  blahopřání jubilantům 
od  65 až po  90 let, kterých se 
letos v  olomouckém obvodu 
dožívá celkem 91 někdejších 
zaměstnanců. 

  Miroslav Čáslavský

V těchto dnech slaví krásné životní 
jubileum, osmdesátiny, Ing. Miro-
slav Klimeš, bývalý přepravní ná-
městek žst. Ostrava hlavní nádraží 
a  po  jeho odchodu do  starobní-
ho důchodu aktivní člen výboru 
Sdružení seniorů při OSŽ Ostrava.

Ing.  Klimeš, během tří funkč-
ních období ve  výboru sdružení 
zorganizoval pro členy sdruže-
ní, často i  pro své bývalé spolu-
pracovníky, desítky atraktivních 
zájezdů, turistických výletů a  ex- 
kurzí. Vždy je měl precizně při-
pravené, většinou v  dostatečném 
předstihu celou trasu výletu si 
prošel nebo projel (často i se svou 
ženou Janou) a  mnohdy přímo 
osobním jednání dohodl podmín-
ky pro celou skupinu.

Přesto, že ve  stávajícím voleb-
ním období už do výboru nekan-
didoval, tak když je potřeba tak 
na  jednání výboru přijde. V  čem 
nepolevil, je organizování akcí pro 
členy sdružení v  průběhu celého 
roku.

V důchodu se angažoval i při or-
ganizaci veletrhů Czech Raildays, 
který měl svůj „domov“ na nákla-
dovém nádraží žst. Ostrava hl. n., 
kde dříve aktivně působil.

Angažuje se i  v  místě svého 
bydliště jako předseda bytového 
družstva.

Zkrátka je všestranně vytížený 
a  stále plný sil a  elánu. Přejeme 
mu stálé a  pevné zdraví a  ještě 
dlouhá léta v kolektivu seniorů při 
OSŽ Ostrava.

Členové výboru 
Sdružení seniorů     

Někdo skrývá v řeči myšlenky,
jiný jejich nedostatek 
    Scorel

Vybrala Bc. Blanka Lomnančiková 
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V Moravskoslezském kraji začnou 
jezdit první vlaky na baterie

Tradiční velké setkání olomouckých 
seniorů 

V  soboru 13. května se uskuteční ju-
bilejní ročník pěšího putování po tra-
se někdejší železniční vlečky, vedoucí 
z Tochovic k hrázi vodního díla Orlík. 

Sraz účastníků je v  08:15 na  vlako-
vém nádraží v Tochovicích (po příjez-
du vlaků od Blatné a Berouna). 

Součástí putování bude také mi-
mořádná prohlídka obnovovaného 
zámku Zbenice a  náhradní doprava 
historickým autobusem v  úseku pře-
rušeném stavbou dálnice D4. Délka 
pochodu je do dvaceti kilometrů, do-
poručujeme pevnou a  nepromoka-
vou obuv. Volné zakončení proběhne 

v Solenicích, odkud bude pro předem 
objednané účastníky zajištěna v 16:45 
autobusová doprava zpět do  Příbra-
mi (opět k vlakům směr Březnice, Be-
roun). 

Pro zájemce, kteří nebudou chtít 
absolvovat pěší trasu celou, bude také 
možné využít jízdu historickým auto-
busem ze Zbenic (odjezd v  13 hod.) 
na  přehradu. Startovné je dobrovol-
né, doprava historickým autobusem 
mimo náhradní dopravu zpoplatně-
na. Rezervace a  informace na  strán-
kách spolku: www.rpdraha.cz  
 Spolek Rakovnicko – Protivínská dráha

Železniční stanice Louka u  Litvínova v  letošním roce oslavila 130 let. K  tomuto výro-
čí se v  jednu sobotu v  březnu (18. 3. 2023) v  okolí nádraží uskutečnil jarní úklid spoje-
ný se zábavou pro děti a  večerním opékáním buřtů. Díky modernizaci stanice, která 
proběhla v uplynulých letech v souvislostí s celkovou optimalizací tratě 134 Oldřichov u Duch- 
cova–Litvínov, kdy tu vznikla dálkově řízená dopravna s  úrovňovým ostrovním nástupištěm 
a přístřeškem pro cestující, je tamní památkově chráněná výpravní budova pocházející z po-
slední třetiny 19. století (na snímku vlevo) již nevyužitá (nadále je zde jeden obydlený nájemní 
byt), tudíž se v současné době vedou jednání o překlenovacím pronájmu a převodu tohoto ob-
jektu ze Správy železnic do majetku Ústeckého kraje, jehož oblastní muzeum v Mostě by zde vy-
budovalo muzejní expozici, což by přispělo k rozvoji cestovního ruchu v Podkrušnohoří. Pláno-
vaná rekonstrukce této nemovitosti by vyšla na 90 miliónů Kč. 

Snímek ze dne 6. 4. 2023 zde zachycuje Os vlak linky U3 Litvínov–Ústí n.  L. tvořený lo-
komotivou řady 163, dvěma osobními vozy řady Bdmtee a  řídícím vozem řady 961 „Sy-
sel“. Na  snímku vpravo je zachycen nevyužívaný objekt bývalého stavědla 2. Na  zmi-
ňovanou linku by bylo vzhledem k  tamní frekvenci cestujících nejvhodnější pořízení 
dvouvozových elektrických jednotek RegioPanter, které by postačovaly i na lince U32 Ústí n. L.  
západ–Lysá nad Labem Tomáš Martínek

Ve dnech 24.–26. března se v prostorách malého sálu 
městského úřadu v  Trutnově uskutečnil již 8. ročník 
výstavy železničních modelářů s  účastí členů skupi-
ny FISAIC. K  vidění bylo 16 krásných kolejišť měřítek 
N, TT, H0, a jedno v málo rozšířené velikosti 1. Pro laic-
kou i odbornou veřejnost předvedli členové MŽ Trut-
nov v  pěti okénkách stavbu modelového dioráma 
– to je takový malý kousek krajiny, sloužící pro static-
kou prezentaci modelů. Na plátně běžela videoprojek-
ce filmů o skutečné železnici. Návštěvníci, kterým mo-
delová železnice učarovala, měli možnost si zakoupit 
železniční modely hned u tří prodejců – ES Pečky, Ate-
liér WEPE a malovýrobce ze Dvora Králové MArfDKnL. 
Pro nejmenší „nádražáky“ byl k dispozici dětský kou-

tek s dřevěnou vláčkodráhou. V průběhu výstavy pro-
bíhala soutěž o  název hlavní stanice na  kolejišti MŽ 
Trutnov a Train Puzzle. TP je malé seřadiště, na kterém 
musí soutěžící za pomocí lokomotivy přemístit všech-
ny vagony na předem stanovená místa za co nejmen-
šího počtu přejetí/tahů. Tuto soutěž vyhrál návštěvník 
s  51 tahy, vítězný název stanice je Horní Větrná. Po-
drobnosti naleznete na webu www.mztrutnov.cz

I  přes složitou sociálně-politickou situaci sklidila 
výstava veliký úspěch. Přišlo nás podpořit na 1200 
příznivců malé železnice. Pro práci s  mládeží, což 
je naše další klubová aktivita, jsme získali dva nové 
členy. Sekce dospělých narostla o jednoho zkušené-
ho modeláře.

Děkujeme všem sponzo-
rům, především Českému 
zemskému svazu FISAIC  
a  městu Trutnov, za  je-
jichž laskavé pomoci moh- 
la tato akce proběhnout.  
Hlavní odměnou za  naše 
snažení byl úsměv od   
ucha k  uchu a  rozzářená 
očka dětských návštěvní-
ků.
 Za FISAIC 
 a klub MŽ Trutnov 
 Miroslav  Kouřil

Po zapomenuté železnici 
k Orlické přehradě podesáté 

Výstava modelářů FISAIC v Trutnově

Odborové sdružení železničářů – ústředí připravuje již nyní výrobu kalendářů a 
diářů s logem OSŽ na rok 2024. Tématem pro rok 2024 bude filatelie a železnice.  
Nabízíme všem základním organizacím OSŽ možnost objednat si pro své členy 
níže uvedené kalendáře:
 kapesní plánovací kalendář "Diář železničáře“ z tiskárny ČD Olomouc. 

Grafická úprava bude zachována, pouze uvnitř již nebudou umístěny malé foto-
grafie. Obálka bude s tématem filatelie a železnice, cena za kus do 15,- Kč 
 standardní stolní týdenní kalendář se známkami s železniční tematikou 

(připravuje se ve spolupráci se skupinou filatelistů FISAIC), cena za kus do 70,- Kč.                                                                                                               
 velký nástěnný kalendář připravujeme ve spolupráci s muzeem České pošty, 

které OSŽ poskytlo unikátní grafické návrhy (rytiny) známek s železniční tema-
tikou. Cena kalendáře včetně grafického zpracování se předpokládá do 250,- Kč.

Vaše objednávky očekáváme na mailové adrese: osz@osz.org (sekretariát                    
M. Pačesová nebo H. Bubiková tel: 972 241 924 nebo mobil 737 275 101) nejpozději 
do pátku 2. června 2023. Distribuce a přefakturace kalendářů se předpokládá 
během měsíce října. Prosíme, abyste na své objednávce uváděli číslo Vaší ZO.

  PhDr. Helena Svobodová, vedoucí KP OSŽ

NABÍDKA KALENDÁŘŮ 
A DIÁŘŮ PRO ČLENY OSŽ 
NA ROK 2024

Generální ředitel ČD Michal Krapinec při projevu před slavnostním podepsání smlouvy. 
Přihlížejí (zleva) Jiří Macho, ředitel OŘ Ostrava, Radek Podstawka, náměstek hejtmana 
Moravskoslezského kraje a Jiří Ješeta, náměstek GŘ ČD


